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Neem duurzaamheid gewoon op in de aanbesteding, dan komt het vanzelf goed. Toch? Daar komt toch 

wat meer bij kijken, bleek deze week tijdens onze kennissessie. Want onder duurzaamheid valt niet 

alleen CO2-reductie, maar ook circulariteit, klimaatadaptatie en biodiversiteit. In 2050 wil Nederland 

volledig circulair zijn, en grondstoffen worden steeds schaarser. En ook de voorbeelden van hittestress 

en wateroverlast nemen toe. Gelukkig kwamen onze experts met goeie praktijkvoorbeelden en tips 

om duurzaamheid breed op te nemen in de aanbesteding. 

“Duurzaamheid begint niet bij de uitvraag, maar volgt uit een duurzaam proces” 

Willemijn Drok is duurzaamheidsadviseur bij Royal HaskoningDHV en adviseert opdrachtgevers over 

duurzaam inkopen. Een duurzaam inkooptraject start volgens haar met een analyse van de vraag en 

ambities. Wat is nou de impact van het project op verschillende thema’s? Met behulp van het 

ambitieweb kun je vervolgens bepalen op welke speerpunten je het maximaal haalbare wilt bereiken, 

met behulp van beleidsdoelstellingen en doelstellingen voor dit specifieke project. “Dit geeft richting 

aan hoe je duurzaamheid inkoopt.” Voor inspiratie wees Willemijn op de MVI-criteria. 

Willemijn werkte zelf mee aan een inkooptraject voor circulaire bruggen. Hierin werd aanbieders 

gevraagd om twee dingen aan te leveren: 

• een plan van aanpak met een visie op circulariteit, het verwachte resultaat en beschrijving van 

de stappen en werkwijze; 

• de top 5 meest circulaire maatregelen. 

“Door de markt meer vrijheid te geven, krijg je oplossingen die je zelf niet zou 

bedenken” 

Fanauw Hoppe liet twee voorbeelden zien van duurzamer inkopen bij de Gemeente Amersfoort. 

Voorbeeld 1: Bestrating 

Normaal gesproken contracteren aannemers hun eigen leveranciers. Nu besloot Gemeente 

Amersfoort zelf de leverancier te contracteren. Daardoor was er genoeg volume om duurzaam in te 

kopen tegen een goede prijs. Vervolgens daagde de gemeente aanbieders via BPKV uit op MKI, 

recyclingpercentage en optimalisatie van logistieke stromen en proces. Het resultaat? Een 50 % lagere 

MKI dan de beoordelingsrichtlijn en een recyclingpercentage van 45 %. En niet onbelangrijk: de prijs 

was marktconform. 

Voorbeeld 2: Remmingwerken 

Hierbij koos de gemeente voor een functionele uitvraag. Ook hier werd BPKV gehanteerd, gericht op 

hergebruik en levensduur. Hier kwamen drie zeer uiteenlopende aanbiedingen uit: van hout en 

hergebruikt staal tot levensduurverlenging door middel van kunstverharding. “Oplossingen die je zelf 

niet zou bedenken, krijg je door de markt meer vrijheid te geven en vooral functionele eisen te stellen.” 

“Duurzaamheid als gunningscriterium of contracteis?” 

Wil je zeker weten dat iets gebeurt? Neem duurzame eisen dan op in het contract, in plaats van als 

gunningscriterium, stelde contractjurist Annerieke van der Linde van Movares. Daarbij is het wel 

belangrijk dat de opdrachtgever na aanbesteding handhaaft én terugkoppelt hoe de contracteisen of 



  

gunningscriteria gewerkt hebben. Hebben ze echt geleid tot duurzame keuzes? Wat kan er de volgende 

keer beter? 

Annerieke had tips voor zowel opdrachtgevers als opdrachtnemers: 

• Opdrachtgevers: Breng je contracteisen of gunningscriteria in verhouding. Vaak vragen 

opdrachtgevers de wereld aan inspanning, maar op een kleiner project kan een programma-

aanpak handiger zijn. Gaandeweg schroef je de eisen op, zodat aanbieders meegroeien. 

• Marktconsultaties. Opdrachtgevers: laat zien waar je naartoe wilt en vraag de markt om 

ideeën. Opdrachtnemers: laat (in het algemeen) zien wat je allemaal in huis hebt. 

Ecologisch bermbeheer 

Annerieke noemde een aanbesteding waarin ecologisch bermbeheer als harde contracteis werd 

meegegeven. Als geschiktheidseis werd een certificaat gevraagd en er waren specifieke contracteisen. 

Bovendien moesten aanbieders aangeven waar zij verbeteringen zagen voor het beleid van de 

opdrachtgevers. Er was veel ruimte voor aanbieders om zelf met plannen te komen, zowel voor de 

lange termijn als op korte termijn. “De eerste plannen die binnen zijn gekomen zien er goed uit. Los 

laten wordt beloond!” 

In gesprek over drie stellingen 

1. Ondanks dat elk project aan wet- en regelgeving moet voldoen (ecologie, stikstof), bereiken 

we daarmee niet wat we voor ogen hebben. Wat gaat er mis? 

• “Het is al een uitdaging om een project binnen de planning en het budget uit te voeren.” 

• “Duurzaamheid is één eis van de velen.” 

• “De nadruk of regels zorgt ervoor dat partijen gaan voor het minimale.” 

• “Het papierwerk is zo complex dat het zijn doel voorbij schiet.” 

De tip van Annerieke: “Blijf praten met de opdrachtgever. Vraag om een inlichtingengesprek, stel 

vragen, geef aan waarom iets wel of niet kan.” 

2. Aannemers krijgen te weinig ruimte in contracten om duurzame resultaten te behalen. 

• “Veel opdrachten zitten zo dichtgetimmerd, het lukt als aannemer niet om extra duurzame 

maatregelen toe te voegen.” 

• “Opdrachtgevers vinden thema’s als klimaatadaptatie al heel moeilijk, laat staan hoe dat is 

voor aannemers.” 

 

3. De waarde van groene duurzaamheidsthema’s is lastig te meten, daarom blijven deze altijd 

een sluitpost in projecten. 

• “Het kostenplaatje blijft belangrijk.” 

• “Biodiversiteit is vaak indirect, moeilijk om euro’s aan te hangen. Daarom is er alleen een 

indirecte financiële prikkel, waar energie bijvoorbeeld een directe financiële prikkel heeft.” 

De tip van Willemijn: “Er zijn zeker manieren om biodiversiteit of klimaatadaptatie te meten. 

Bijvoorbeeld vierkante meters ecologisch beheerd gebied, of hittestress.” 


